
 Tel. 93 462 18 63  - areabesos@areabesos.comAny XXI - número 239 - Exemplar Gratuït

SET
2016

Resum d’Informació Independent del Barcelonès Nord
Sant Adrià de Besòs, Badalona i Santa Coloma de Gramenet

El Café del Mar se 
instalará en el Port 

Fòrum
Sant Adrià.- 

En el primer trimestre 
del próximo año, alrede-
dor de marzo, abrirá sus 
puertas en el Port Fòrum 
el mayor club de la marca 
Café del Mar, pionera de 

la música chill out. Estará 
ubicado en el antiguo edi-
ficio de capitanía y ocu-
pará 4.000 metros cua-
drados. El proyecto, de 
cuatro millones de euros 
de presupuesto, prevé 

la contratación de unas 
170 personas. Desde el 
consistorio adrianense 
se está trabajando para 
la contratación del mayor 
número de ciudadanos de 
la ciudad posible.Pàg. 5. 

Plaça per 
Maria À. Rosell

Sant Adrià.- La ter-
cera cap de llista de MES 
ha promés el seu càrrec 
de regidora no adscrita, 
deixant el partit amb un 
regidor. Pàg.8.

Fina López, no 
adscrita

Sant Adrià.- El ple 
de juliol va aprovar que 
la plaça davant el nou 
CAP de la Mina porti el 
nom de la Maria Àngels 
Rosell. Pàg.10.

La UPC abre sus 
puertas

Sant Adrià.- 
El Campus Diagonal-

Besòs de la UPC comienza 
a ponerse en marcha. El 
pasado 14 de septiembre 

se inauguró, con la visita, 
entre otros del President 
Carles Puigdemont, la 
Escuela de Ingeniería de 
Barcelona Este. 

El campus tendrá, 

cuando esté totalmen-
te activo, unos 3.500 
estudiantes y unos 400 
docentes, con una resi-
dencia para alumnos que 
está por construir.Pàg.4. 

Declaració de 
BCIL

Sant Adrià.- Les 
tres xemenies i la sala 
de turbines han estat 
declarades oficialment 
Bé Cultural d’Interès 
Cultural. Pàg.6.

PC

 d
e sustitució

n48h
Servicio técnico
Venta y Reparación de 

Ordenadores, 
videoconsolas, y 

electrónica en general

Área 96 Computer 
 C/ Andreu vidal, 25 - Sant Adrià de Besòs 

Tel. 93 462 18 63 
info@area96computer.com - www.area96computer.com 

Horario: Lunes a Viernes de 10:00h a 14:00h  
y de 16h a 20:30h

Si la reparación dura más de 48horas, 
te prestamos un PC.

(Servicio válido para empresas y comercios)

MS

Imagen virtual del futuro Café del Mar en el Port Fòrum, que ocupará el antiguo edificio de capitanía, 
junto al puente y al lado de la playa de la Pau de Sant Adrià.
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Revitalización

Después de las vacaciones de verano parece que cuesta arrancar, pero a Sant Adrià le han sentado muy bien los días de asueto y el inicio de curso. 
De curso académico y de revitalización de la zona Fòrum y del barrio de la Mina se habló, y mucho, durante la inauguración oficial del Campus 
Diagonal-Besòs. El alcalde de Sant Adrià, Joan Callau, y la alcaldesa de Barcelona, Ada Colau, dejaron claro que con la puesta en marcha de uno 
de los centros de referencia del conocimiento a nivel mundial la zona dejaba atrás todos los estigmas del pasado. Poco antes de los discursos 
de las personalidades invitadas, entre ellos el President de la Generalitat, Carles Puigdemont, tuvimos oportunidad de hablar con el ex-alcalde 

adrianense Jesús María Canga. Es muy raro verlo en actos como ese, por eso valía la pena acercarse a intercambiar impresiones con él. Hablamos de lo 
que significaba para él que este proyecto al fin fuera una realidad después de años de incomprensión por algunas partes. Algún que otro rector de la UPC se 
negó en redondo a trasladar el campus al barrio de la Mina, porque aunque se diga que está en la zona Fòrum, lo que está es en el barrio de la Mina, mal que 
les pese a algunos. En aquella época, era como decir que ibas a trasladar el campus al infierno. Más por mito que por realidad, la Mina arrastraba una mala 
imagen que era muy difícil de revocar. Ni por todo el oro de Europa, la zona se seguía viendo con malos ojos, tanto desde dentro de la ciudad como desde 
fuera. Ahora la cosa parece que va cambiando poco a poco, aunque aún existan muchas reticencias desde algunos sectores. No sabemos lo que pensarán 
el100% de los alumnos y los profesores del nuevo campus, pero lo que sí sabemos es que el impulso que puede dar al barrio se antoja inmenso. 

También parece obvio que el anuncio de la llegada del Café del Mar al Port Fòrum será el empuje que el puerto necesita. Pasear por la zona, a cualquier 
hora del día, es descorazonador. Y después de tantos cantos de sirena en forma de barcos-hoteles y macrodiscotecas fallidas, esta oferta parece tener más 
cara y ojos y ser algo más seria. La predisposición de empresarios y consistorio parece acorde con las oportunidades de una zona de oro que se quedó en 
bronce. Si todo sale como está previsto, a mediados del próximo año podremos disfrutar de una atardecer, quizás no tan relajante como en Ibiza, pero sí 
más atractivo de los que se podían disfrutar hasta ahora. Un edificio de capitanía que permanecía cerrado hasta ahora comienza a renovarse. La terraza con 
piscina aún tiene que construirse, pero no se necesitarán muchas más obras. ¿Podremos al fin decir que el Port Fòrum es una motor comercial para Sant 
Adrià? Aún falta mucho para eso, pero para andar un camino largo hay que dar el primer paso, y parece que por ahora todo el mundo está poniendo de su 
lado para poder lograrlo. Aunque, claro, las diversas experiencias fallidas nos hacen ser cautelosos. No hay que lanzar las palomas al cielo y cerrar muy bien 
el sarró para que esto no se vuelva a escapar. 

Y trabajar, y mucho, para solucionar los otros frentes abierto que tiene la ciudad, como el tema del crematorio y el futuro del frente litoral. Las tres chimeneas ya 
están protegidas. Ahora hay que darles un uso y no dejar que el tiempo las destruya. ¿Hay alguna idea en la cabeza? ¿Y dinero? Demasiadas incógnitas. 

Opinió
El populismo y la xenofobia en Europa y el efecto bumerán del 

referéndum sobre Cameron

El ex primer Ministro británico David 
Cameron, el 23 de enero de 2013, en la 
sede de la agencia Bloomberg, en el centro 
de Londres, pensando en las elecciones 
del 2015, prometió que si fuese elegido 

Primer Ministro celebraría en el 2017 un referéndum 
sobre la permanencia del Reino Unido en la UE. 
Cameron era conocedor de la radiografía electoral 
y sabía que contaría con los votos del UKIP (parido 
euroescéptico y populista), de los conservadores 
euroescépticos, parte de los liberales demócratas y 
de los laboristas euroescépticos. En mayo del 2015 
Cameron gana por mayoría absoluta las elecciones, 
pero su táctica para que el partido conservador ganase 
no le permitió visionar las consecuencias políticas de 
la salida del Reino Unido de la Unión Europea.

Cameron convocó dicho referéndum para el 23 de 
junio pasado, previamente los veintiocho países de 
la UE acordaron un traje a medida para retener al 
Reino Unido y con el fin de que Cameron hiciera 
campaña a favor del sí en el referéndum. A pesar de 
su campaña por la permanencia en la UE, el primer 
ministro británico perdió este referéndum. Como 

consecuencia, Cameron ha muerto políticamente y 
pasará a la historia como el primer ministro que sacó al 
Reino unido de la Unión Europea y Esther May (de su 
mismo partido) lo ha sustituido en el cargo de primer 
ministro en un país lleno de incertidumbres.

Actualmente, en Europa se debaten temas políticos 
relevantes como los referéndums de Escocia, la salida 
del Reino Unido de la Unión Europea y la desastrosa 
gestión de los refugiados sirios. La salida de la Unión 
Europea no es un problema estrictamente inglés 
o británico tiene una dimensión europea y es más 
político que económico. Gran Bretaña entró en Europa 
porque pensaba que podía quedarse aislada, pero 
nunca había estado convencida ni creía en la unidad 
política y económica de Europa. El efecto tóxico de 
la ruptura con Europa se está expandiendo como 
la pólvora a otros países de la UE, con la ayuda de 
movimientos eurófobos y xenófobos, empezando por 
el Frente Nacional Francés.

La campaña del Brexit fue liderada por Boris Johnson, 
ex alcalde de Londres, y por Nigel Farage, líder 
del UKIP, también Donald Trump, candidato de 
partido republicado de USA, se posicionó a favor 

de la campaña del Brexit asegurando que el Reino 
Unido estaría mejor si estuviera fuera de la Unión 
Europea.

Diecisiete millones de de británicos votaron a favor de 
salir de la UE, en una campaña donde el populismo, la 
inmigración, la xenofobia y el racismo fueron el centro 
del debate. En plena campaña la diputada Jo Cox, 
estrella emergente del laborismo y defensora de la 
permanencia en la UE, fue asesinada a la salida de un 
acto en la biblioteca Birstall, en el norte de Inglaterra, 
por un individuo que, según testigos, al producir el 
homicidio proclamó “¡Gran Bretaña primero!”. El 
populismo no había sido tan explicito en Inglaterra 
desde los años treinta del siglo pasado.

Javier Paredes. Sociólogo, Máster en 
Inmigraciones Contemporáneas
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Por una transición sin traidores

Aprovechando la advertencia envuelta en el clásico “Roma no paga a 
traidores” que Xavier Domenech envió a Rivera en un tono que me 
pareció casi solidario, los pesos pesados de la presión mediática se 
han lanzado a ensalzar el necesario papel que algunos “traidores” 
cumplieron durante la primera transición. Rafa de Miguel, con su 

artículo “Sobre traidores y coherentes”, se ha convertido en el renovador de la 
consigna durante esta mañana de resaca por investidura fallida.

El peligro de argumentar con el pasado es que siempre hay quien lo recuerda 
entero. Quienes insultaban con ese calificativo a Suarez, Gutiérrez Mellado y 
algunos otros entre los que casi nunca figuraba un tal Fraga Iribarne aunque lo 
deseara, eran los ultras franquistas. Llamar hoy traidores a políticos de la izquierda 
masacrada que casi sin poder salir de las trincheras tuvieron que reconvertir sus 
filas, a otros de derechas de todo pelaje que desde los despachos tenían que 
parecer otra cosa y, por último, también a los sentimientos nacionalistas que se 
fortalecieron cercados y ocultos en sus periferias, me parece una ligereza verbal 
que ni sirve como metáfora ni soporta la RAE, además de una falta de respeto 
con la verdad histórica. Entre todos aquellos sacrificaron lo que fuera necesario 
para sacar al país de una dictadura que seguía dando peligrosos coletazos en 
medio de problemas sin cuento como el terrorismo.

Procede recordar a de Miguel que algunas de aquellas “traiciones”, necesarias 
o no durante los 70, fueron los hechos causantes de que este país haya sufrido 
cuarenta años de una democracia indigna que evolucionó a corrupta bien pronto, 
y que está pidiendo cambios radicales en un contexto que no nos puede sorpren-
der de crecidas tensiones independentistas y tras haber devuelto el poder a los 
representantes políticos de un franquismo sociológico que, como a quien lo fundó, 
parece que solo derrotará el tiempo. Con una firmeza que solo ha sido posible 
gracias a la presencia de nuevos políticos sin deudas con el pasado, Sánchez 
y los suyos se están negando a justificar cualquier comodidad cuya traducción 
sería siempre la de una cobardía ante la presión y el chantaje.

Pero no queremos que nos acusen de aprovechar la ocasión para practicar la me-
moria prohibida. Regresaremos al hoy, provocado desde primeros de agosto por 
Rivera quien, sin que nadie pueda acusarlo de traicionar nada porque sus principios 
declarados son los de la conveniencia ocasional y la flexibilidad, ha conseguido 
facilitar o provocar las dos únicas sesiones de investidura desde el 20D pues, no lo 
olvidemos, si ayer miércoles sufrió y mañana viernes sufrirá don Rajoy unos bien 
merecidos revolcones en el Congreso de su añorado absolutismo, será únicamente 
por un motivo: Las seis condiciones más una con las que los de Rivera colocaron 
al PP contra la pared y consiguieron que, casi en tiempo real, altos cargos como 
Cifuentes o Casado decidieran pringarse manifestando su conformidad y forzando 
a su partido a optar por el sí o el miedo a la división interna.

Pero también esto es pasado y hoy cada minuto solo consiente ser consumido para 
preguntas y propuestas sobre mañana mismo.

¿Le falta a Rivera el instinto ejecutor necesario para rematar a un Rajoy que tiene 
dominado pero que, impasible el ademán, desdeña incluso a quien más se ha sacri-
ficado para conseguir que se mantenga en La Moncloa?

De ayer a mañana, es decir, durante hoy, tiene el líder de Ciudadanos la oportunidad 
de aclarar esa duda que muchos tenemos y acabar ya y bien la faena que comenzó 
armado con su rueda de prensa del 9 de agosto a primera hora de la tarde, aunque 
haya tenido que desdibujar aquellas exigencias solemnes para garantizar el juicio 
condenatorio a un Rajoy que es, también, y el propio Rivera lo sabe, el peor enemigo 
en este momento de su futuro político, tan largo como es seguro que lo desea.

Mientras las portadas, casi todas, siguen a las 13:36 horas de este jueves torturando 
a Sánchez, tiene Rivera la oportunidad de convertirse definitivamente en el centro 
nuclear de esta nueva transición. Solo tiene que reunir a los suyos y retirar el SI per-
dedor a Rajoy para mañana, viernes, dejándolo con sus 137 votos pelados, o más 
uno de los canarios.

El candidato, tras su discurso de investidura, es plenamente merecedor del regreso 
a la soledad más absoluta.

Y Rivera se merece el éxito de dejar a todos con la boca abierta, por haberse atrevido a 
defender que este momento en España es más el de la estrategia que el de las esencias, 
el de priorizar lo que hay que hacer por encima de lo que se es o se deja de ser.

¿Sería traición que Rivera retirara el apoyo al PP ante el desdén aplicado por Rajoy? 
No lo sería. Ni con el diccionario en la mano ni teniendo en cuenta lo que dicen que 
desean la mayoría de los diputados.

Solo él puede hacerlo, pero no se atreverá.

Podeu enviar els vostres escrits a l’adreça de correu elec-
trònic areabesos@areabesos.com; o físicament al carrer 
Andreu Vidal, 25, de Sant Adrià de Besòs (al costat de la 
plaça de l’Església).
ÀREA BESÒS no es fa responsable dels articles signats, que 
exposen l’opinió dels seus autors. El diari només es mani-
festa ideològicament a l’editorial. Tots els drets reservats. Domingo Sanz

José Megías

On estan les empreses i la feina?

E ls polítics no pensem que són “ximples”, saben per endavant que 
no tenen capacitat de crear llocs de treball, però sí de crear les 
condicions perquè existeixi treball. Avui dia de les opcions que tenien 
han triat la més fàcil, la via dels impostos i reformes.

Amb les últimes reformes laborals i els increments d’impostos per part 
del govern i les autonomies ens diuen que estan asseient les bases per crear 
ocupació. Suposo que es refereixen a l’ocupació d’ells(els polítics) i no al de la 
classe obrera. Sembla que els polítics han oblidat tots els motius que fan que 
el nostre país aquest a la cua d’Europa referent a l’atur. Si analitzem els motius 
podrem veure que les diferències fonamentals són: Hem venut totes les nostres 
empreses als americans, japonesos, alemanys i anglesos i aquestes empreses 
s’han marxat als seus països d’origen amb els beneficis corresponents i sense 
retornar les ajudes que els vam donar perquè s’instal·lessin al nostre país. 
També cal recordar que amb l’afany d’entrar en la comunitat econòmica, la nostra 
divisa s’incremento un 40% i deixem de ser competitius. Totes les empreses 
multinacionals del nostre país en aquests últims 10 anys han invertit en països 
estrangers, produint una disminució en els possibles llocs de treball. No parlés 
del totxo ja que aquest tema està molt gastat i moltes de les empreses públiques 
van passar al sector privat, amb el corresponent increment de despeses. Hem 
perdut el motor de la nostra economia i no tenim teixit productiu, solament el 
temps pot reparar aquest mal, ja que ni disposant de diners podríem activar 
l’economia real que necessita aquest país malalt i convalescent. És necessari 
generar un país d’oportunitats, d’il·lusions, amb futur, no un país de subsidiats i 
prejubilats. Igual que la millor medicina és la preventiva, la política més solidària 
és aquella que afavoreix la plena ocupació per a tots, no la que ofereix prestacions 
de desocupació per a molts. Si no generem ocupació i riquesa, d’aquí a una 
mica, repartirem misèria.

Segurament passessin molts anys i la crisi semblarà que desapareix, però la 
realitat demostrés que tot el que van intentar realitzar per sortir de la crisi va 
ser temps perdut. Encara que uns van perdre més temps que uns altres, però 
la realitat és que vam perdre els obrers com és costum a Espanya.

Jaume Vallès

Cap on va l’Estat del benestar?

L’Estat del benestar va sent qüestionat a diari. Oriol Amat ens explica 
que als Països Baixos, l’Estat del benestar tal com és avui, està a punt 
d’arribar a la seva fi per insostenible. Aprofiten la crisi per atacar la seva 
existència; també s’hi esmenta l’abús i la picaresca d’alguns usuaris, tot 
i que està comprovat que, si existeix, mai depassa el 2%. Economistes 

neoliberals de morro fort, opinen que un món a l’estil Dickens barrejat amb l’aplicació 
estricta, urbi et orbi, de les noves tecnologies, compensaria la reducció de serveis 
i aportaria realisme als bonistes desinformats, ànimes càndides partidàries d’un 
nivell de vida, mínimament raonable per a tothom Com simptomàtic, constatem 
la desaparició quasi total dels temes socials, en els debats polítics.

Costa poc identificar als partidaris d’aprimar els recursos socials; són els col·lectius 
polítics conservadors i neoliberals, els que, curiosament, es declaren oficialment 
cristians, contradient la doctrina social d’aquesta religió, que es basa en la 
dignitat de les persones, la promoció del bé comú i el destí universal dels béns, 
tot coincident amb els principis de l´Estat del benestar. Malfio de qui traeix, amb 
fets, les seves pròpies creences. Penso tenir-ho molt en compte a l’hora d’anar 
a votar. M’hi comprometo.
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S’inaugura el Campus Diagonal-Besòs de 
la UPC a la zona Fòrum de Sant Adrià

Montse Sáez

Sant Adrià.-
El passat 14 de se-

tembre es va inaugu-
rar oficialment l’Escola 
d’Enginyeria de Barcelona 
Est (EEBE) de la Universi-
tat Politècnica de Cata-
lunya (UPC) al Campus 
Diagonal-Besòs al barri 
adrianenc de la Mina, just 
al costat del Fòrum. 

A l’acte han estat 
presents el el president 
de la Generalitat de Ca-
talunya, Carles Puigde-
mont; l’alcaldessa de 
l’Ajuntament de Barcelo-
na, Ada Colau; l’alcalde de 
Sant Adrià de Besòs, Joan 
Callau; la presidenta de la 
Diputació de Barcelona, 
Mercè Conesa, i el rector 
de la UPC, Enric Fossas. 
També han estat presents 
molts dels regidors del 
consistori adrianenc, el 
conseller d’Empresa i Co-
neixement de la Genera-
litat de Catalunya, Jordi 
Baiget; l’alcaldessa de 
Badalona, Dolors Saba-
ter; el secretari general 
d’Empresa i Coneixements 
de la Generalitat de Cata-
lunya, Xavier Gibert; el 
secretari d’Universitats i 
Recerca de la Generali-
tat de Catalunya, Arcadi 
Navarro; el president del 
Consell Comarcal del Bar-
celonès, Francesc Josep 
Belver; la presidenta del 
Consorci del Campus Dia-
gonal-Besòs, Janet Sanz, 
i el president del Consell 

Social de la UPC, Ramon 
Carbonell, l’exconseller 
d’Economia i Universi-
tats Andreu Mas-Colell, 
i l’exalcalde de la ciutat, 
Jesús María Canga.

En el seu discurs, 
l’alcalde Joan Callau ha 
manifestat que amb la 
inauguració del campus, 
única gran inversió feta 
a Catalunya en anys de 
crisi, s’han trencat o es-
querdat alguns murs com 
“la desigualtat territorial” 
que han patit moltes de 
les ciutats de l’entorn de 
Barcelona. L’edil ha re-
marcat que amb aquesta 
fita, “Sant Adrià passa 
de la crònica negra a 
l’excel·lència” en un camí 
“que no ha estat fàcil i 
en el que han treballat 
moltes persones”. Una 
d’elles, l’exalcalde Canga, 
ha estat recordada per 
Callau per la seva feina 
“creant una relació de 
respecte entre Sant Adrià 
i Barcelona”. L’alcalde ha 
acabat dient que la ciutat 
rep el campus “amb els 
braços oberts”.

El president de la 
Generalitat, Carles Puig-
demont, ha reconegut 
que Mas-Colell ja li va 
avançar el mateix dia de la 
seva investidura que tenia 
molta sort perquè seria 
l’encarregat d’inaugurar 
un projecte que ha estat 
tan complicat. “Per tant, 
tenia moltes ganes que 
arribés aquest dia, perquè 
no només és un orgull per 

les ciutats de Barcelona 
i Sant Adrià, també és 
un orgull de país”. Se-
gons Puigdemont, amb el 
Campus Diagonal-Besòs 
es crea una nova cen-
tralitat “moderna, ba-
sada en l’aportació del 
coneixement i socialment 
compromesa”. Dirigint-se 
a l’alcalde Callau, el presi-
dent ha acabat la seva in-
tervenció afirmant que ara 
“Sant Adrià és una ciutat 
universitària, i ho heu de 
reivindicar sempre”.

Per la seva banda, 
l’alcaldessa de Barcelo-
na, Ada Colau, també 
ha parlat de centralitat, 
assegurant que “ara és 
el moment de donar al 
Besòs la centralitat que 
mereix. Perquè la ciutat 
real, la metropolitana, no 
entén de fronteres”. A 

més de remarcar que el 
Besòs és un territori de 
la innovació, Colau ha 
manifestat que aquest 
campus és l’oportunitat 
per “cosir Barcelona i 
Sant Adrià”.

Un campus amb 
3.500 estudiants i 
uns 400 docents
L’Escola d’Enginyeria 

de Barcelona Est (EEBE) 
de la UPC, motor principal 
del nou Campus, iniciarà 
el curs acadèmic el proper 
19 de setembre, amb uns 
3.500 estudiants de grau, 
màster i doctorat, i uns 400 
docents i investigadors.

Ubicada a la cruïlla 
dels carrers Sant Ramon 
de Penyafort i Eduard Ma-
ristany, l’EEBE vol esde-
venir un centre acadèmic 
d’alta qualitat en l’àmbit 
de l’enginyeria per a la 
indústria del segle XXI, 
capaç d’actuar com a 
agent de transformació, 
en col•laboració amb 
el teixit socioeconòmic 
del país, i amb una cla-
ra vocació internacio-
nal. L’EEBE neix a partir 
de l’Escola Universitària 
d’Enginyeria Tècnica 
Industrial de Barcelona 
(EUETIB) —l’antiga es-
cola del Carrer Urgell, 
instal•lada en el recinte 
de la Diputació de Bar-
celona—, un centre que 
fins a la seva integració a 
la UPC depenia del Con-

sorci Escola Industrial de 
Barcelona (CEIB), i d’una 
part de l’activitat docent 
i de recerca vinculada als 
àmbits de l’enginyeria 
química i de materials 
que fins ara es portaven 
a terme a l’Escola Tècni-
ca Superior d’Enginyeria 
Industrial de Barcelona 
(ETSEIB). S’impartiran es-
tudis de grau universitari 
i de postgrau.

El Campus Diagonal-
Besòs té 150.000 m2 de 
superfície potencial per 
edificar, dels quals ac-
tualment s’han construït 
53.000 m2. El Campus 
consta de tres edificis 
dedicats a la docència i la 
recerca. A més, està pre-
vista la construcció d’una 
residència d’estudiants. 
Actualment, ja s’ha li-
citat el concurs per a la 
construcció i explotació, 
que es preveu adjudicar a 
finals del 2016.

Els serveis de restau-
ració (cafeteria-restaurant) 
del Campus Diagonal-
Besòs s’han adjudicat a la 
Fundació Formació i Treball 
(FiT), a través de la qual 
hi treballaran persones en 
risc d’exclusió social.

Inversions per totes 
bandes

La construcció del 
Campus ha estat impul-
sada per la UPC, conjun-
tament amb la Generalitat 
de Catalunya, els ajunta-

ments de Barcelona i de 
Sant Adrià de Besòs i la 
Diputació de Barcelona, 
amb el suport del Consell 
Comarcal del Barcelonès, 
l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona (AMB) i el Con-
sorci del Besòs.

La Generalitat de Ca-
talunya ha invertit 19,7 
milions en el projecte, 
seguida de la Diputació de 
Barcelona amb 23 milions, 
el FEDER de la Unió Euro-
pea amb 20,2, la mateixa 
UPC amb 15,7 milions, el 
Consorci Escola Industrial 
de Barcelona amb 5,8, i 
l’estat espanyol amb 13,1 
milions d’euros.

El nou espai univer-
sitari s’ubica en terrenys 
cedits pel Consorci del 
Campus Diagonal-Besòs 
per desenvolupar el pro-
jecte. Aquesta entitat 
està constituïda per les 
administracions locals 
propietàries inicials del 
terreny del Campus: la 
UPC, la Generalitat de Ca-
talunya, els ajuntaments 
de Barcelona i de Sant 
Adrià de Besòs, l’AMB, 
el Consorci del Besòs i 
el Consell Comarcal del 
Barcelonès. El Consorci 
del Campus Diagonal-
Besòs va aprovar el pro-
jecte d’urbanització del 
conjunt de la zona el 
novembre del 2008 i el 
desembre del 2009 es va 
posar la primera pedra del 
Campus.

MS

L’alcalde adrianenc, Joan Callau, ho qualifica d’un “dia històric perquè trenquem un mur invisible”.

MS

Algunes de les autoritats presents a la inauguració del Campus Diagonal-Besòs, amb el president Puigdemont i l’alcalde Callau al mig.
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El mayor Café del Mar se instalará en el 
Port Fòrum de Sant Adrià de Besòs

Montse Sáez

Sant Adrià.-
El aspecto desange-

lado de buena parte del 
Port Fòrum tiene sus 
días contados. El antiguo 
edificio de capitanía, que 
se cerró hace un año y 
medio, acogerá el mayor 
club del Café del Mar, uno 
de los estandartes de la 
música chill out. 

Ocupará unos 4.000 
metros cuadrados, con 
un restaurante con terraza 
panorámica, un club con 
capacidad de unas 600 
personas, y una gran terra-
za exterior para unas 500 
personas. En esta terraza 
exterior, de unas 1.500 
metros cuadrados, habrá 

una piscina, zonas de relax, 
un bar restaurante y un es-
cenario para actuaciones.

El coste del proyec-
to es de unos cuatro 
millones de euros. “Nos 
presentaron la idea al 
alcalde y a mí a finales 
de julio”, comenta Ruth 
Soto, concejal de urba-
nismo del Ayuntamiento 
de Sant Adrià. “Lo mejor 
es que no hay que hacer 
mucha obra. En el edificio 
ninguna, solo adecuarlo. 
Solo van a hacer la parte 
de la piscina en lo que 
ahora es un aparcamiento 
y antes fue un chiringuito 
y que se convertirá en la 
terraza chill out”.

La instalación se abri-
rá en horario diurno, de 

10 a 3 de la madrugada, 
con lo que el tipo de 
clientela variará mucho 
respecto al anterior pro-

yecto, finalmente fallido, 
de la discote Amnesia.

“Es un proyecto ambi-
cio”, reconoce Soto, que 

afirma que han pedido a 
la empresa, propietaria 
ya de un club en Sitges, 
que tenga en la medida 

de lo posible contrate a 
personal de Sant Adrià. 
“Cuando salgan los perfi-
les que necesitan, desde 
Promoción Económica se 
pondrán en contacto con 
ellos para poder facilitar 
este trámite”.

La idea es abrir el 
Café del Mar el primer 
trimestre de 2017, así 
como estudiar otros po-
sibles usos de los locales 
que aún siguen vacíos en 
el Port Fòrum. “Para no-
sotros es la oportunidad 
que llegue un producto 
nuevo”, manifiesta la 
concejala de urbanismo. 
“Un término medio entre 
un hotel y una macrodis-
coteca. Un punto para 
activar el puerto”.  

Tendrá más de 4.000 metros cuadrados, se asentará en el antiguo edificio de capitanía y dará trabajo a unas 170 personas. 

CAFÉ DEL MAR
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Montse Sáez

Sant Adrià.-
La Plataforma per la 

conservació de les tres 
xemeneies de Sant Adrià 
considera que el 26 de 
setembre és una data 
històrica per la ciutat. 
Han passat 15 anys des 
de que les Dones del 
Futur demanessin que 
l’estructura fos declarada 
“Signe d’indentitat de 
Sant Adrià”. Com recor-
den en un comunicat, 
“demà farà exactament 
14 anys de l’obertura 
del primer expedient de 
catalogació per part del 
consistori. I al desembre 
farà 4 anys de l’inici de 
les obres d’enderroc que 
van mutilar l’interior de la 
tèrmica i fer desaparèixer 
les estacades amb els 
seus tubs d’aspiració”.

Després d’un camí 
molt llarg, el passat 26 
de setembre el ple va 
declarar definitivament 
les tres xemeneies i 
l’edifici de la sala de tur-
bines com a Bé Cultural 
d’Interès Local gràcies al 
vot favorable de tots els 
grups i l’abstenció del 
PP. El seu cap de llista, 
Chuso García Bragado, 
va lliurar a l’alcalde una 
petició sobre l’estat de 
l’estrucutra i el risc de 
mantenir-la. “La vam pre-
sentar el 18 d’abril, però 
encara no hem obtingut 
resposta”. La resta de 
grups van demanar que 
s’accelerés el procés per 
trobar-li un ús i no fer 
encara més gran el seu 
deteriori. 

L’alcalde, Joan Ca-
l lau, va af i rmar que 
recentment ha visitat 
l’estructura el conseller 
de cultura, Santi Vila, 
i s’ha compromés ha 
implicar-se en el projecte 
per trobar un ús a les tres 
xemeneies. “Primer hem 
de tenir un pla d’usos i 
després portar les idees”, 

va manifestar Callau, que 
també va explicar que el 
Consorci del Besòs ha 
demanat un estudi per 
saber el cost de la posa-
da a to de l’estructura.

Amb l’aprovació del 
26 de setembre, acaba 
un procés legal que es va 
iniciar a principis d’any 
després d’un informe 
presentat per la Diputa-
ció de Barcelona i que 
s’ha allargat més enllà 
de l’estiu per la neces-
sitat de respondre les 
al·legacions tècniques i 
jurídiques presentades 
per Endesa i que s’han 
desestimat. Ara queda 
per resoldre un altre punt. 
El passat mes d’abril, 
la companyia elèctrica 
va proposar la cessió 
gratuïta de l’edifici a 
l’Ajuntament. El consis-
tori encara no ha respost 
aquest oferiment perquè, 

com afirma Ruth Soto, 
regidora d’urbanisme, 
s’ha encarregat un infor-
me a una empresa exter-
na per tal de conèixer el 
cost de la posada al dia 
de l’estructura.

La Plataforma per 
la conservació de les 
tres xemeneies de Sant 
Adrià ha manifestat en 
el mateix comunicat que 
seguiran “vetllant per la 
dignitat en la conservació 
i reutilització d’aquest 
element patrimonial i per 
una transformació del li-
toral respectuosa amb el 
patrimoni, la memòria i la 
voluntat dels veïns”.   

Les tres xemeneies 
ja són Bé Cultural 
d’Interès Local

MS

Ho va ratificar el ple amb el vot favorable de tots els grups i 
l’abstenció del PP.

Redacció

Badalona.-
L’Ajuntament de Ba-

dalona està elaborant 
un projecte de carri bici 
metropolità central (CB 
Central) per unir aquesta 
ciutat amb els municipis 
veïns de Sant Adrià de 
Besòs i Montgat. Aquest 
nou projecte, que segueix 
la línia de treball que està 
impulsant l’Àrea Metro-
politana de Barcelona per 
desenvolupar nous carrils 
bici metropolitans que 
uneixin municipis, preveu 
un nou carril de 5.460 
metres que es construirà 
en tres fases.

La primera fase de 
construcció del CB Cen-
tral correspon al Tram 
Nord, entre el carrer Prim i 
la carretera de Tiana, que 
recorrerà els carrers de 
Sant Bru, Pomar de Baix 
i la carretera de Mataró. 
El projecte té un cost 
aproximat de 400.000€. 
Els terminis per acabar el 
projecte i licitar les obres 

estan previstos al llarg de 
l’any 2017.

L’avantprojecte del 
CB Central preveu que la 
secció de la carretera de 
Mataró passi a ser d’un 
carril de circulació en 
cada sentit i amb el carril 
bici bidireccional al cantó 
mar. Pel que fa als trams 
dels carrers Pomar de 
Baix i del carrer de Sant 
Bru la secció comprendria 
3 carrils de circulació, 
un per a cada sentit, un 
tercer per facilitar els girs 
i amb el carril bici unidi-
reccional a banda i banda 
del carrer.

El govern ha prioritzat 
la construcció d’aquest 
tram amb l’objectiu de 
millorar la connectivitat 
dels barris del Manresà i 
de Canyadó amb el centre 
de la ciutat, amb les esta-
cions de metro i rodalies 
i amb Montgat, a més 
de servir per pacificar la 
carretera de Mataró. El 
projecte s’ha presentat 
al Consell de la Mobilitat, 
on hi ha un grup de tre-

ball específic que recull 
les aportacions de les 
entitats i associacions de 
la ciutat.

El regidor d’Espais 
Públics i Mobilitat, Fran-
cesc Duran, ha indicat 
que “a dia d’avui molts 
badalonins i badalonines 
ja circulen en bicicleta per 
aquests carrers aprofitant 
que no tenen pendent, 
amb el perill que suposa 
el fet de no disposar d’un 
carril bici segregat del 
trànsit motoritzat”. Duran 
també ha destacat “la 
importància de potenciar 
l’ús de la bicicleta com 
a mitjà de transport no 
contaminant i saludable 
amb l’objectiu de reduir 
l’ús excessiu del vehicle 
privat”.

A més del CB Central, 
l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona va presentar 
a l’Ajuntament de Bada-
lona el CB Litoral, que 
recorreria el carrer Eduard 
Maristany enllaçant amb 
el carril bici existent del 
passeig Marítim.

Badalona construirà 
un carril bici que unirà 
aquest municipi amb 
Sant Adrià i Montgat 

Aquest projecte s’emmarca en la construcció de carrils bici 
metropolitans impulsada des de l’Àrea Metropolitana de Barcelona.

Muere un ciclista por 
un choque en el Parc 
Fluvial del Besòs

Chocó de cara con otro ciclista a la altura del Club de Tennis Sant 
Adrià y la Gran Via.

Redacció

Sant Adrià.-
El pasado 20 de sep-

tiembre, a eso de las 10 
de la mañana, un ciclis-
ta de 64 años de edad 
chocó frontalmente con 

otro ciclista en el Parc 
Fluvial del Besòs a la 
altura del Club de Tennis 
de Sant Adrià. Tras el 
impacto cayó al suelo y 
se provocó un trauma-
tismo craneoencefálico. 
En principio el SEM que 

le atendió pensó que las 
heridas no eran graves, 
aunque fue ingresado en 
Can Ruti y al día siguien-
te falleció. 

El otro ciclista no 
resultó herido de gra-
vedad.
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Es desmantella l’antena 
de telefonía de l’edifici 
de Telefónica

Redacció

Sant Adrià.-
L’empresa Telefóni-

ca Móviles España, SA 
va desmantellar ahir, 2 
d’agost, l’antena de te-
lefonia mòbil instal·lada 
l’any 1994 en l’edifici 
que aquesta empresa 
té al passeig de la Ram-
bleta de Sant Adrià de 
Besòs.

Finalitza així el llarg 

litigi entre l’Ajuntament 
i Telefónica que va co-
mençar l’any 2008 quan 
el consistori li va denegar 
la llicència ambiental per-
què l’impacte visual de 
l’antena no complia amb 
els requeriments esta-
blerts a l’Ordenança mu-
nicipal reguladora de les 
activitats i instal·lacions 
de radiocomunicació de 
l’any 2002. L’empresa 
va impugnar la decisió 

mitjançant un recurs 
contenciós administra-
tiu però els Jutjats del 
Contenciós Adminis-
tratiu van donar la raó 
a l’Ajuntament. Pos-
teriorment, l’empresa 
va interposar un recurs 
d’apel·lació davant el 
Tribunal Superior de Jus-
tícia de Catalunya, el 
qual va dictar sentència 
novament a favor de 
l’Ajuntament.

COMUNICACIÓ SAB

Medicaments per 
a persones sense 
recursos de Sant Adrià

Redacció

Sant Adrià.-
Després d’estudiar 

amb els responsables de 
salut i Serveis Socials de 
l’Ajuntament de Sant Adrià 
de Besòs les possibilitats 
d’implantar el projecte a 
la localitat, l’ ONG Banc 
Farmacèutic ha signat un 
conveni de col•laboració 
amb el consistori que per-
metrà el desenvolupament 
del Fons Social de Medi-
caments. El Fons Social 
donarà resposta a aquelles 
persones en situació de 
pobresa o risc d’exclusió 
social que no poden fer 
front a l’aportació econò-

mica dels tractaments de 
farmàcia receptats.

El projecte que es 
va implantar a la ciutat 
de Barcelona al 2015, 
després d’uns mesos 
de prova pilot, ha es-
tablert un circuit de 
col·laboració entre els 
treballadors socials dels 
Centres d’Atenció Pri-
mària (CAPs), que selec-
cionen i fan un seguiment 
dels beneficiaris; i les far-
màcies participants, que 
dispensen la medicació 
sense cap cost. A final de 
cada mes, Banc Farma-
cèutic fa l’abonament de 
les aportacions dels me-
dicaments dispensats per 

les farmàcies als benefi-
ciaris del Fons Social.

D’aquesta manera, el 
projecte de l’ONG Banc 
Farmacèutic se sumarà a 
la resposta del consisto-
ri a les necessitats dels 
veïns i veïnes de Sant 
Adrià que es troben en 
situació de vulnerabilitat. 
Durant el primer semestre 
de 2016 Serveis Socials 
de Sant Adrià del Besòs 
han gestionat més de 
1.000 ajuts a la població 
en risc d’exclusió social o 
situació de pobresa, per 
cobrir necessitats bàsi-
ques, d’alimentació, hi-
giene, d’habitatge, entre 
d’altres.

Gràcies a un programa impulsat entre el Banc Farmacèutic i el consistori 
adrianenc que s’implantarà durant aquest setembre.

COMUNICACIÓ SAB

L’alcalde de Sant Adrià, Joan Callau, la regidora de Benestar i Famílies, Filo Cañete, amb representants 
de l’ONG Banc Farmaceutic, després de signar el conveni.

Moment del desmantellament 
de l’antena de telefonia de 
l’edifici de Telefónica, al 
Passeig de la Rambleta.

Redacció

Sant Adrià.-
A partir de l’1 de set-

embre la font de la plaça de 
la Vila tornarà a la seva pro-
gramació habitual. L’horari 
serà els divendres de 18.30 
a 20.30 h i els dissabtes, 

diumenges i festius de 12 a 
14 h i de 18.30 a 20.30 h.

Durant els mesos 
d’estiu, l’Ajuntament 
posa en marxa el pro-
grama infantil de la font 
(l’aigua surt amb menys 
pressió) per tal que els 
nens i nenes del municipi 

puguin jugar i refrescar-
se en algunes franges 
horàries. A partir de l’1 
de setembre d’enguany i 
fins al 30 de juny de 2017 
la font funcionarà amb el 
programa habitual i no 
es permetrà cap activitat 
a l’aigua.
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Redacció

Sant Adrià.-
Un cop finalitzada 

La primera Ruta Tapa de 
Sant Adrià, l’equip de 
govern valora molt posi-
tivament la participació 
tant dels establiments 
col•laboradors com dels 
ciutadans i ciutadanes 
que s’han acostat per 
provar les propostes gas-
tronòmiques.

Els 19 establiments 
participants van preparar 
unes 6.000 tapes i un 
centenar de persones van 

introduir les butlletes per 
valorar la seva qualitat a 
les urnes instal•lades als 
bars, a l’Ajuntament i al 
Centre Polidor. Donada 
la bona acceptació de la 
iniciativa l’Ajuntament es 
planteja organitzar una 
segona edició en altres 
dates, com per exemple 
Nadal, i ampliar-la a altres 
barris del municipi.

Un cop fet el recomp-
te de totes les butlletes i 
les puntuacions atorga-
des, els establiments més 
ben valorats han estat: 
1r Granja Ca la Tere, 2n 

Cafeteria Ateneu i 3r 
Formatgeria D’origen. 
Divendres 30 de set-
embre al matí, l’alcalde, 
Joan Callau visitarà als 
guanyadors i els farà un 
reconeixement.

E l  mate ix  d i a  a 
la recepció del Mercat 
d’Abastaments, a les 11.30 
h, s’extrauran a l’atzar tres 
butlletes de les 100 que es 
van introduir a les urnes, 
que rebran els següents 
premis: un sopar o dinar 
per a quatre persones a 
l’establiment guanyador i 
dos lots de productes.

Les tapes de la Granja Ca la Tere, la Cafeteria Ateneu i la Formatgeria 
D’Origen, les més ben valorades per als ciutadans.

L’Ajuntament 
organitzarà una 
segona edició de la 
Ruta Tapa 

Fina López promete su 
cargo como concejal 
no adscrita

Redacció

Sant Adrià.-
“Quiero dar las gra-

cias al resto de grupos 
políticos por no haber-
me presionado todo este 
tiempo, como sí han he-
cho desde MES”. Fina Ló-
pez comenzaba así su in-
tervención tras prometer 
su cargo como concejal 
no adscrita en el pleno de 
ayer por la tarde. La que 
era tercera cabeza de lista 
de Moviment d’Esquerres 
Sant Adrià (MES) las pa-
sadas elecciones dejaba 
atrás unos meses que, 
según sus palabras, estu-
vieron llenos de presiones 
y luchas internas en el 
partido. López manifestó 
haber “tomado el acta 
de concejal cuando yo lo 
he querido” después de 
meses en los que se le 

hacía “el vacío” dentro 
de la formación. “Creía 
en una nueva forma de 
hacer política, una po-
lítica nueva, moderna, 
activa, participativa y 
transparente, estos eran 
y son mis ideales, pero 
lamentablemente al poco 
tiempo vi que no eran los 
ideales del grupo munici-
pal que me presenté”.

Según Fina López, las 
discrepancias en el seno 
de MES Sant Adrià ya 
eran evidentes antes de la 
renuncia del número 2 de 
la formación, Juan Vizcaí-
no, en enero de este año. 
Desde entonces, el pleno 
ha estado cojo, con 20 
concejales en lugar de los 
21 establecidos. Ayer, con 
una sala con partidarios 
de Isabel Marcuello y Fina 
López, se escenificó un 
divorcio que culminó en 

julio, cuando, tal y como 
explicó López, recibióo 
un burofax del partido en 
el que se le informaba de 
la apertura de un expe-
diente informativo y la 
suspensión cautelar de su 
militancia. “He sufrido un 
ataque inmenso que no ha 
conseguido su objetivo, 
que era doblegarme. Me 
siento más fuerte y con 
ganas de seguir trabajan-
do por mi ciudad”.

En su respuesta, Isa-
bel Marcuello manifestó 
que esperaba que la ac-
tuación de Fina López en 
el pleno fuera coherente 
con el programa bajo 
el que se presentó en 
las pasadas elecciones. 
Además, pidió disculpas 
a los votantes por haber 
dado la confianza a una 
persona que no se lo 
merecía.

Prop de 100 persones 
omplen el dinar de 
germanor d’ERC amb 
Gabriel Rufián

ERC SAB

Sant Adrià.-
La secció adrianenca 

d’Esquerra Republicana 
de Catalunya va celebrar 
el passat 10 de setembre 
el dinar de germanor de 
l’agrupació, amb prop 
de 100 assistents entre 
amics, militants i ciuta-
dans que no es van voler 
perdre l’oportunitat de 
dinar amb el diputat del 
Congreso Gabriel Rufián. 
L’àpat va organitzar-se 
al passeig de la Ram-
bleta, aprofitant la guin-
gueta que les joventuts 
d’Esquerra Republicana 
havien instal·lat en el 
marc de la Festa Major 
de la ciutat.

En el seus parla-
ments, el colomenc Ga-
briel Rufián va destacar 
la impossibilitat de can-
viar una Espanya que 
segueix votant el Partit 
Popular i a on el Partit 
Socialista no és prou va-

lent per acceptar el dret 
a decidir dels catalans. 
Amb el seu to tranquil 
però punyent, no va 
estalviar crítiques a Ciu-
tadans. En un parlament 
centrat en la seva tasca 
a Madrid, va animar els 
comuns a sumar-se al 
país que demanen i que 
“ja existeix, i s’anomena 
República Catalana”.

En clau de pactes, 
va criticar durament el 
pacte PP-C’s, que vol 
destruir la immersió lin-
güística, de la qual ell 
és un “fill”, ja que va 
començar a implantar-
se a Santa Coloma de 
Gramenent, a on s’ha 
criat. El diputat també va 
retreure a Sánchez que, 
si ho hagués volgut, no 
haurien calgut les sego-
nes eleccions i podria ser 
president.

Respecte a unes ter-
ceres eleccions el dia de 
Nadal, no en va voler fer 
cap predicció, però va 

remarcar les tres con-
dicions innegociables 
d’Esquerra Republicana 
per tal d’aixecar el seu 
‘No’ a qualsevol candi-
dat: polítiques social-
demòcrates, derogar les 
lleis del PP i un referèn-
dum vinculant. Si no 
s’acompleixen, Esquerra 
-va assegurar- votarà 
que no.

L’acte va cloure amb 
un brindis i unes paraules 
per part de la presidenta, 
Gemma Pla, que va voler 
agrair la feina que han 
fet tots els militants, 
amics i simpatitzants per 
fer créixer l’agrupació, 
aconseguint resultats 
històrics.

ERC SAB

Va animar els comuns a sumar-se al país que demanen i que “ja 
existeix, i s’anomena República Catalana”.

El diputat del Congreso d’ERC Gabriel Rufián durant la seva intervenció al dinar de germanor de la secció 
adrianenca d’ERC, que es va dur a terme el passat 10 de setembre en el marc de la Festa Major.
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Mercadona comença a donar productes al 
Menjador Social de Sant A. M Zaccaria

Redacció

Sant Adrià.-
La cadena de super-

mercats Mercadona ha 
començat a col·laborar 
amb l’Associació socio-
cultural Sant Antoni Ma-
ria Zaccaria de Sant Adrià 
de Besòs mitjançant la 
donació de productes no 
aptes per a la venda, però 
sí per al consum, desti-
nats a les persones que 
més ho necessiten.

Dilluns, 12 de setem-
bre, es va dur a terme la 
primera entrega de pro-
ductes de primera neces-
sitat a les instal·lacions 
de l’Associació socio-
cultural Sant Antoni 
Maria Zaccaria de Sant 

Adrià de Besòs, que 
atén diàriament a unes 
25 persones. Gestionat 
per l’Associació, i amb 
l’ajuda de 20 voluntaris, 
aquest menjador duu a 
terme una tasca d’ajuda 
a les persones més ne-
cessitades.

La donació es realitza 
diàriament de dilluns a 
divendres, amb els recur-
sos logístics i humans de 
Mercadona que apropa 
cada dia fins al centre 
els productes aptes pel 
consum però no per a 
la venda, i els entrega 
en les millors condicions 
de qualitat i seguretat 
alimentària per tal que 
els voluntaris preparin 
els àpats.

La Pres identa de 
l’Associació, Montserrat 
Rovira, ha mostrat la seva 
satisfacció per aquesta 

iniciativa i ha indicat que 
“aquesta col·laboració 
ens permet donar una ali-
mentació més equilibrada 

i de qualitat als usuaris, i 
alhora seguir lluitant con-
tra la pobresa i l’exclusió 
social a Sant Adrià”.

Per la seva part, Ber-
nat Morales, Director de 
Relacions Externes de 
Mercadona a Catalunya, 
ha assenyalat que en 
el difícil context actual, 
“tots tenim que aportar 
el nostre gra de sorra 
per ajudar a les persones 
que més ho necessiten, i 
estem molt contents de 
poder col·laborar amb 
l’Associació”.

Actualment, Merca-
dona entrega diàriament 
productes de primera 
necessitat a 30 menja-
dors socials d’arreu de 
Catalunya, als quals se 
suma ara el menjador 
social de l’Associació 
sociocultural Sant Antoni 
Maria Zaccaria.

La companyia entrega diàriament, de dilluns a divendres, productes de primera necessitat pels usuaris del centre.

MERCADONA
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La Mina tindrà una 
plaça amb el nom de 
Maria Àngels Rosell

Redacció

Sant Adrià.-
En el darrer ple de 

25 de juliol es va aprovar 
la proposta del Consell 
Municipal de les Dones 
de donar el nom de Maria 
Àngels Rosell a la plaça 
de davant del futur Cap 
de la Mina.

Aquesta iniciativa 
s’emmarca en el projec-
te “Carrers amb noms de 
dona” que es va iniciar 
fa 15 anys amb l’objectiu 
d’augmentar la presèn-
cia dels noms de dones, 
que han fet aportacions 
importants a la nostra 
societat, en els carrers, 
places i espais públics 
de la ciutat, i que moltes 
vegades queden invisi-

bilitzades o no són prou 
reconegudes.

Maria Àngels Rosell, 
que va morir el passat 
mes de maig, va ser una 
dona molt vinculada a 
Sant Adrià i compromesa 
fins al final en la lluita per 
un món més just i iguali-
tari. L’any 1967 va anar 
a fer de voluntària a la 
Maternitat de Barcelona 
i va denunciar la situació 
que patien els infants; 
posteriorment va crear l’ 
escola bressol Belenday 
al Camp de la Bota per 
als fills i filles de dones 
gitanes; l’any 1983 va 
entrar en política i com 
a regidora de Serveis So-
cials va impulsar el Casal 
de la Dona, que junta-
ment amb el de Barcelo-

na i l’Hospitalet, va ser 
un dels primers serveis 
d’atenció a les dones de 
Catalunya. Quan va deixar 
l’Ajuntament va continuar 
treballant en el barri de la 
Mina. L’any 2001 va fun-
dar l’Associació de Dones 
de la Mina, Adrianes, amb 
l’objectiu de promoure la 
transformació d’aquest 
indret a través de la pro-
moció de l’autoestima i 
l’ajuda mútua entre les 
dones del barri. Va par-
ticipar activament en la 
Plataforma d’entitats de 
la Mina i en moltes altres 
iniciatives del barri i del 
municipi. L’any 2010 el 
president de la Genera-
litat li va lliurar la Me-
dalla al Treball Francesc 
Macià.

Redacció

Sant Adrià.-
Enguany se celebra 

el 20è aniversari de la 
Biblioteca Sant Adrià al 
local que ocupa actual-
ment (pl. de Guillermo 
Vidaña, s/n), encara 
que l’antiga biblioteca 
va ser inaugurada l’any 
1975 i dóna servei a la 
ciutat des de fa més de 
40 anys.

Algunes dades esta-
dístiques recollides du-
rant aquests 20 últims 
anys són: 2.431.860 
visitants, 17.869 car-
nets, 430.101 usuaris de 
préstec, 1.284.620 docu-
ments prestats, 5.572 ac-
tivitats amb 401.764 as-
sistents. 102.163 usuaris 
d’internet i 42.051 usua-
ris de wi-fi. La Biblioteca 
disposa de 55.394 docu-
ments de fons.

Per celebrar aquest 
aniversari s’han portat 
a terme diferents actes 
com ara el taller infantil 
Felicita la teva Bibliote-
ca o l’Especial Dia del 
préstec de 3 dies de 
duració.

La Biblioteca Sant 
Adrià ofereix un servei 
d’informació, formació 
i lleure i un programa 
d’activitats estable per a 
tots tipus de públic.

20è aniversari de la 
Biblioteca Sant Adrià

El Consell Municipal de les Dones va fer la proposta en homenatge a 
la seva lluita per la igualtat i la justícia social.

Actualitat

Cada setmana L’hora del 
conte a les biblioteques 
adrianenques

Redacció

Sant Adrià.-
Les biblioteques de 

Sant Adrià de Besòs ofe-
reixen aquesta activitat  a 
les 18 h els dimarts (Bi-
blioteca Font de la Mina) 
i els dimecres (Biblioteca 
Sant Adrià). 

L’activitat, consisteix 
en l’explicació d’un conte 
i, posteriorment, un temps 
per fer dibuixos o alguna 
activitat relacionada amb 
el conte escollit. “L’hora 
del conte” és molt reco-
manable per als infants a 
partir dels 3 anys, donat 
que fomenta la creativitat 
i la imaginació i potencia 
la narració oral. 

Els contes són edu-
catius, transmeten valors 
i ensenyen als infants 

conceptes que, d’una al-
tra manera, no captarien. 
Molts d’ells parlen de les 
seves pors i qüestions 
quotidianes i per tant 
són una eina perquè els 
infants aprenguin a ges-

tionar les emocions. 
“L’hora del conte” la 

duu a terme el personal 
de les biblioteques, ex-
cepte en algunes dates 
especials que ho fan na-
rradors professionals.

Redacció

Sant Adrià.-
L’ Ajuntament ha 

signat els convenis de 
col·laboració amb els 
6 centres escolars pú-
blics del municipi, en els 
quals s’ estableixen les 
aportacions econòmiques 
municipals destinades a 
ajudar a les famílies adria-
nenques que no poden 
fer front al pagament de 
llibres, material escolar i 
activitats pedagògiques. 

Els ajuts de tots els cen-
tres sumen una aportació 
de 22.512 €.

Els centres públics 
d’educació de la ciutat 
a conseqüència de la 
situació econòmica que 
pateixen algunes famílies, 
es troben des de fa temps 
amb problemes per cobrar 
l’import tant del material 
com de les activitats 
que organitzen. Davant 
d’aquesta conjuntura, 
la Regidoria d’Educació 
impulsa aquest paquet 

d’ajuts per quart any con-
secutiu, per tal de donar 
suport tant als centres, 
com als pares i mares 
que no poden fer front a 
aquesta despesa.

La gestió de les aju-
des la faran els centres 
docents, només les podrà 
rebre l’alumnat que no pre-
senti cap problema conti-
nuat d’absentisme escolar, 
i les famílies assumiran un 
mínim del 20 % del cost 
dels llibres, el material i les 
activitats escolars.

L’ Ajuntament aportarà 
22.512 euros per 
a llibres, material 
escolar i activitats 
pedagògiques 
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Sant Adrià Consulting
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El projecte Àngels, una eina per millorar les 
llars de persones amb dificultats

Redacción

Sant Adrià.-
El passat 27 de juliol 

es va renovar el conveni 
entre l’Ajuntament de 
Sant Adrià i la Funda-
ció Roca i Pi i Àngels 
- Empresa d’Inserció per 
continuar implementant 
en el municipi el projecte 
Àngels.

Aquest projecte, que 
es va posar en marxa a 
Sant Adrià l’any 2015, 
treballa amb els objectius 
següents:

-Garantir a persones 
grans en situació de de-
pendència i de manca de 
recursos econòmics o a 
famílies en risc d’exclusió 
social millores en el seu 
habitatge mitjançant 
obres de reforma, millora 

de les instal·lacions, mun-
tatge d’ajudes tècniques 
o petites intervencions 
que les dignifiquen i les 
adeqüen a les seves ne-

cessitats.
-Fomentar l’ocupació 

de persones en atur i 
formar, especialment els 
joves, perquè puguin des-

envolupar una activitat 
professional en l’àmbit de 
les reformes, les millores 
en els habitatges i les 
instal·lacions.

El projecte Àngels-
Sant Adrià, centra les 
seves intervencions en 
persones i famílies que 
no poden ser ateses en el 
marc d’altres projectes de 
rehabilitació d’habitatges 
que actualment es porten 
a terme en el municipi. 
Comptarà novament amb 
el suport de treballadors 
contractats mitjançant 
un Pla d’Ocupació i 
l’aportació dels equips de 
manteniment de Àngels – 
Empresa d’Inserció que 
assumirà la coordinació 
tècnica i la coordinació 
amb els serveis socials 
bàsics municipals per 
valorar les intervencions 
que es proposen per part 
dels professionals que 
identifiquen les diferents 
necessitats.

L’any 2015 es van 
fer 18 intervencions a 
través del projecte Àn-
gels, que ha ampliat sig-
nificativament el perfil de 
persones beneficiàries i 
el tipus d’intervencions 
que es duen a terme a 
les llars. Les reformes van 
consistir en el canvi de 
banyera per plat de dutxa, 
aïllament de finestres i 
portes, millores de mo-
bles, muntatge d’ajudes 
tècniques (alçadors, aga-
fadors), pintura de parets 
i exteriors, tractament 
d’humitats, etc.

COMUNICACIÓ SAB

ICV SAB

Sant Adrià.-
El Senador de Sant 

Adrià d’En Comú Podem, 
Joan Comorera, ha tor-
nat a presentar, tot just 
començar l’activitat al 
Senat, una bateria de 
preguntes al govern del 
PP vinculades amb pro-
blemàtiques que afecten 
a la ciutat i on te compe-
tències el govern del PP.

Dues de les preguntes 
afecten a la infraestructu-
ra ferroviària al seu pas 
per Sant Adrià en relació 
a la manca de tanques 
perimetrals de seguretat 
en tot el recorregut de la 
línia de tren per la ciutat 
i sobre l’acumulació de 
escombraries, deixalles 
i males herbes degut a 
la manca de manteni-
ment per part d’Adif de 
l’infraestructura. Preci-

sament la pregunta efec-
tuada va en aquest sentit, 
en demanar a Adif si té 
previst realitzar millores 
en el protocol de neteja, 
control d’herbes i mante-
niment de les vies al seu 
pas per Sant Adrià.

Joan Comorera, en 
relació a aquesta mateixa 
infraestructura també ha 
denunciat com la cons-
trucció d’una cua de ma-
niobres està provocant 
molèsties de sorolls i 
fums al barri de Via Tra-
jana de Sant Adrià. Co-
morera reclama si Adif té 
previst implantar mesures 
per corregir els impactes 
sonors i d’emissions con-
taminants.

El senador d’En Comú 
Podem ha preguntat tam-
bé sobre la recuperació 
de l’espai públic al front 
litoral de Sant Adrià un 
cop la central de les Tres 

Xemeneies ha deixat de 
funcionar i s’ha iniciat un 
procés de recuperació. 
Joan Comorera demana 
al Govern de l’Estat i els 
Ministeris de Medi Am-
bient i Foment incloure en 
els pròxims Pressupostos 
d’Inversions de l’Estat els 
treballs de descontami-
nació de les platges, les 
actuacions de naturalitza-
ció de platges i medi marí 
a partir de la instal·lació 
d’un parc d’escull artifi-
cials i les obres de condi-
cionament, prolongació i 
interconnexió del Passeig 
Marítim.

Joan Comorera la-
menta la manca de go-
vern per donar resposta 
a les necessitats de Sant 
Adrià i que la majoria ab-
soluta del Partit Popular al 
Senat bloquegi qualsevol 
iniciativa votant en solita-
ri en contra.

Joan Comorera 
reclama de nou 
inversions de l’Estat a 
Sant Adrià
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Exposicions homenatge 
a Guerau Calàbia

Redacció

Sant Adrià.-
Sant Adrià ret un ho-

menatge a l’artista adria-
nenc Guerau Calàbia amb 
dues exposicions que 
s’inauguraran per la Festa 
Major i que es podran visi-
tar fins el 30 de setembre. 
La primera, sota el títol 
“L’art simbòlic de Guerau 
Calàbia”, es podrà visitar 
a la sala d’exposicions 
de la Biblioteca municipal 
Sant Adrià, i la segona, 
“La mirada de Guerau Ca-
làbia”, al Centre Cultural 
Polidor. 

En la primera mostra 
s’analitzarà el marcat 
accent simbòlic de l’obra 
de l’artista adrianenc, 
que ens va deixar fa 
cinc anys. La segona 
tracta sobre la mirada 
de l’artista, que expressa 
conceptes i idees de la 
seva vida, des d’una mi-
rada penetrant i alhora no 
exempta de fina ironia.

Calàbia va ser un ar-
tista polifacètic. A banda 
de ser escultor, pintor 
i gravador, va conreuar 
també la literatura, el 
teatre, i és recordat per 
la seva extensa dedicació 
a la docència artística i 
teatral. Nascut el 9 d’abril 
de 1938 a Sant Adrià, 
per aquella època Pla de 
Besòs, aviat sent la crida 
tant de l’art com del tea-
tre. Estudia Belles Arts 

a l’escola Llotja de Bar-
celona. Va crear l’Escola 
d’Interpretació Viscuda: 
Psico-Actors Estudi, i 
durant més de 25 anys es 
va decicar a la docència 
al seu estudi, el Taller 
d’en Guerau. Començarà 
amb obra escultòrica, 
per seguir amb la pintura 
i acabar amb el gravat, 
on es reflecteix l’obra de 
maduresa. Va rebre força 
premis i distincions per la 

seva obra artística, sobre 
tot a França.

Va conrear també 
l’escriptura, amb la pu-
blicació de quatre llibres. 
Com a autor de teatre 
va publicar una sèrie de 
Monòlegs biogràfics. Du-
rant la darrera etapa de 
la seva vida va donar 
gran part de la seva obra 
artística a l’Ajuntament 
de Sant Adrià.

JOSEP CUBIAS

BIBLIOTECA MUNICIPAL

JOSEP CUBIAS

Fins el 30 de setembre es poden visitar a la Biblioteca Municipal i al 
Centre Cultural Polidor. 

BIBLIOTECA MUNICIPAL

Una Festa Major molt 
esportiva i festiva

Redacció

Sant Adrià.-
La Festa Major de 

Sant Adrià de Besòs va 
tornar a ser la millor ma-
nera de tornar a la ruti-
na amb una mica més 
d’alegria. 

El primer acte, com 
sempre, va ser el pregó, 
que va comptar amb la 
participació de “Chuso” 
García Bragado i Héctor 
Rodríguez, del Club Lluita 
la Mina, que va substituir 
a l’olímpic Taimuraz Friev, 
que es trobava a Aleman-

ya preparant-se per una 
nova competició.

La Diada Nacional de 
Catalunya, amb la tradi-
cional ofrena floral, i el 
concert del 10è aniversari 
de l’Escola de Música Be-
net Bails, també van ser 
èxits d’assistència. 

JOSEP CUBIAS
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Buen estreno del 
Sangra Femenino en la 
Segunda División

Redacción

Sant Adrià.-
El equipo femenino 

del Sant Gabriel ha co-
menzado con buen pie su 
andadura en la Segunda 
División. Las de Carlos 
Romeros tenían un arran-
que bastante complicado 
en Lleida, ante un equipo 
que pierde muy pocos 
puntos en casa. Las co-
sas no empezaron bien, 
ya que tras un error de-
fensivo a los dos minutos 
de juego, las locales se 
avanzaron en el marca-
dor. Las adrianenses no 
se dejaron vencer por 
la desgracia, y a los 20 
minutos, gracias a un gol 
de Laura Chamizo tras 

un córner, las visitantes 
pusieron el empate a uno. 
Y 10 minutos después, 
una gran jugada de Elena 
Julve hizo subir el 1 a 2 
en el marcador que ya no 
se movió.

En el  estreno en 
casa, el panorama fue 
aún mejor. Un 6 a 0 ante 
el Sabadell, ganador la 
temporada pasada de la 
liga Preferente, ponía de 
manifiesto el buen papel 
que está realizando un 
equipo lleno de juventud 
pero muy bien asentado 
en el terreno de juego. El 
festival de goles comenzó 
ya en el minutos 3, gra-
cias al gol de Anna Molet, 
que repetiría en el 2 a 0. 
Malena Martínez, Laura 

Chamizo, Lupe Martínez 
y Elena Julve se encar-
garían de conseguir un 
resultado más normal en 
tenis que en fútbol.

En el último partido 
disputado en Igualada, 
el juego se tuvo que sus-
pender nada más arrancar 
la segunda mitad debido 
a una granizada. En el 
marcador figuraba em-
pate a uno. Con estos 
resultados, y a falta de 
acabarse este encuentro, 
las gabrielistas son terce-
ras con 6 puntos, a 3 del 
líder, el Barça.

El club femenino está 
de enhorabuena, ya que 
en julio su equipo juvenil 
logró el título en la Do-
nosti Cup.   

MÉS DE 50 ANYS AL VOSTRE SERVEI
Cafeteria - Venda de Café - Pastisseria Artesanal

Avda. Catalunya nº 24 - Sant Adrià de 
Besòs - Tel. 93 462 28 33

El equipo juvenil consiguió el título en la Donisti Cup.

SANT GABRIEL

El Sant Adrià CF se sitúa 
octavo tras las cuatro 
primeras jornadas en la 
Segunda Catalana

Redacción

Sant Adrià.-
El verano futbolístico 

en Sant Adrià trajo una 
grata noticia. Nacía el 
Sant Adrià Club de Futbol 
de la unión de la UD Ca-
talana y el Atlético Besòs. 
Una idea surgida desde la 
concejalía de deportes del 
consistorio adrianense, 
que se propuso que un 
club de fútbol llevara el 

nombre de la ciudad (y 
su escudo). Para encabe-
zar su junta directiva fue 
escogido el presidente de 
la UD Catalana, Andújar, 
que estará acompañado 
por Manuel Ramos y Ma-
nuel Moro como vicepre-
sidentes. 

A pesar de haber en-
trenado en pretempo-
rada en la Mina y en el 
Ruiz Casado, los partidos 
como local los juega en el 

campo de la Trajana. Y no 
le va nada mal por ahora. 
En las cuatro primeras 
jornadas en el segun-
do grupo de la Segunda 
Catalana, se sitúa en la 
parte alta de la clasifi-
cación, octavos con 6 
puntos, a 4 del liderato. 
Dos victorias, la última en 
el campo del Cirera por 3 
a 0 y dos derrotas es el 
balance hasta ahora de 
los adrianenses.  

El primer equipo con el nombre de la ciudad nació este verano de la 
fusión de la UD Catalana y el Atlético Besòs.

El equipo juvenil del Sant Gabriel Femenino ganó la Donosti Cup en Anoeta. 
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Farmàcies de torn - OCTUBRE 2016

Telèfons 
d’interès 

SANT ADRIÀ
-Ajuntament- 93.381.20.04
-Policia Local- 93.381.55.55
-Protecció Civil- 93.462.27.00 / 
93.462.22.11
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.381.50.11
-Mossos d’Esquadra- 088 (per a les tres 
ciutats)
-Creu Roja- 93.381.00.80
-Correus- 93.381.21.31
-CAP local- 93.462.26.61
-Taxis- 93.392.22.22

SANTA COLOMA
-Ajuntament- 93.462.40.40
-Policia Local- 93.386.00.50
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.466.38.45
-Creu Roja- 93.386.20.24 / 93.446.21.87
-Correus- 93.386.69.99
-Bombers- 93.391.82.82
-Bombers.Urg.- 93.391.80.80 
-Hospital Esperit Sant- 93.386.02.02 
 (Urgències- 93.386.30.00)
-Ambulàncies- 93.468.20.00   
-Companyia de l’Aigua- 93.386.59.99
-Taxis- 93.391.22.22

BADALONA
-Ajuntament- 93.483.26.00
-Policia Local-  93.483.29.01
-Comissaria de la Policia Nacional- 93.387.04.47
-Protecció Civil -93.483.28.86
-Bombers- 93.388.00.80
-Correus- 93.384.34.52 / 93.399.62.12
-Hospital Municipal - 93.464.83.00
-Hospital Can Ruti-93.465.12.00
-Ambulàncies- 93.384.56.12
-Estació Renfe- 93.389.30.75
-Taxis- 93.225.00.00/     
-Gas Badalona S.A. 93.389.03.66 / 93.389.07.16

COMARCA
-Catalana  Gas -900.30.31.32
-Averies Gas - 900.39.40.41
-FECSA- 900.31.31.31
-Aigues de Barcelona
 900.35.53.55
-Enher Elec.- 900.333.330
-Tugsal- 93.395.31.11
-Grup de Famílies de Jugadors 
compulsius (GAM-ANON)- 
645.343.336
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Dissabte 1
Pi i Gibert, 66
Diumenge 2

Gran Via CC, 26
Dilluns 3

Avda. Catalunya, 92-94
Dimarts 4

Avda. Platja, 82
Dimecres 5

Andreu Vidal, 2
Dijous 6

Fernández Márquez, 73-75
Divendres 7

Via Trajana, 20, local 6
Dissabte 8

Av. Catalunya, 50
 Diumenge 9

García Lorca, 1
Dilluns 10

Mar, 18
Dimarts 11

Pi i Gibert, 66
Dimecres 12 

Gran Via CC, 26
Dijous 13

Avda. Catalunya, 92-94
Divendres 14

Avda. Platja, 82
Dissabte 15

Andreu Vidal, 2
Diumenge 16

Fernández Márquez, 73-75
Dilluns 17

Via Trajana, 20, local 6
Dimarts 18

Av. Catalunya, 50
 Dimecres 19
García Lorca, 1

Dijous 20
 Mar, 18

Divendres 21
Pi i Gibert, 66

 Dissabte 22
Gran Via CC, 26
Diumenge 23

Avda. Catalunya, 92-94
Dilluns 24

Avda. Platja, 82
Dimarts 25 

Andreu Vidal, 2
Dimecres 26

Fernández Márquez, 73-75
Dijous 27

Via Trajana, 20, local 6
Divendres 28 

Av. Catalunya, 50
Dissabte 29

García Lorca, 1
Diumenge 30

Mar, 18
Dilluns 31

Pi i Gibert, 66

BALANÇA (24 setembre-23 octubre)
Has d’ordenar-te la teva vida, reestructurar el teu 
habitatge, crear nous objectius i sortir de la situació en 
la qual et trobes i això et farà gastar molta energia. 

ESCORPÍ (24 octubre-22 novembre)
En general, aquest mes estaràs refugiat molts estones 
en la teva llar, solament, reflexionant en veu alta sobre 
la teva vida i els teus fracassos. 

SAGITARI (22 novembre-21 decembre)
Quant a la teva vida personal i social, estaràs més 
tranquil per norma general, amb menys ansietat que de 
costum. Estaràs més relaxat i assossegat.

CAPRICORN (22 desembre-20 gener)
El terreny laboral porta ofertes i propostes laborals però 
fins que no estiguin signades, no donis gens per fet 
perquè tot podria canviar en qüestió de minuts. 

AQUARI (21 gener-19 febrer)
La teva vida personal i les teves relacions amb els altres seran 
d’allò més cridaner, a remarcar: comences una trasformación 
total la qual cosa et portarà a canviar d’amistats.
 
PEIXOS (20 febrer-20 març)
L’ocupació que comencis ara ja no canviarà fins que et 
retiris; has vingut a fer un treball i ara toca posar-se 
de debò a fer-ho.

ARIES  (21 març-20 abril)
Has d’estar molt despert i saber a tot moment què 
fer, dir o callar. És el mes de les oportunitats: tot va 
si pot ser per a tu.

TAURE  (21 abril-20 maig)
La teva vida anirà més folgada, els diners passarà a 
un segon pla. Fins ara, t’has dedicat a gastar molt per 
sobre de les teves possibilitats.      

BESSONS  (21 maig-21 juny)
Comences un nou cicle, tot comença a veure’s des 
d’un altre angle. Ara hi haurà plans en parella, de dos, 
i buscaràs, entre altres, una nova casa.   

CRANC  (22  juny-23  juliol)
Quant a l’amor, deixa de dubtar. Si estàs en una nova 
relació, amb una nova parella, no pots seguir dubtant 
d’ella. Si esteu junts, és per alguna cosa.

LLEÓ (23  juliol-23 agost)
A l’àrea laboral, tot anirà sobre rodes, com de costum. 
Aconseguiràs els teus objectius traçats, fins i tot els 
superaràs, els fruits els veuràs ràpidament. 

VERGE (24 agost-2 setembre)
Has d’ordenar-te la teva vida, reestructurar el teu 
habitatge, crear nous objectius i sortir de la situació en 
la qual et trobes i això et farà gastar molta energia. 



“Estoy encantada de la vida, por fin 
consigo descansar por las noches” 

Redacción

Sant Adrià.-

Nos reunimos con 
Teresa López una tarde 
de principios de sep-
tiembre en la clínica Tot 
Dental, en pleno centro 
de Sant Adrià de Besòs. 
Nos recibe con una gran 
sonrisa, la que siempre 
tiene en la boca desde 
que hace dos meses 
probó por primera vez 
la orthoapnea, un tra-
tamiento revolucionario 
contra la apnea del sue-
ño que literalmente le ha 
cambiado la vida. 

Teresa padecía un 
grave problema de ron-
quidos desde hacía más 
de 15 años. Era tan 
importante, que desde 
hacía dos años no podía 
dormir en la misma ha-
bitación que su marido 
porque ni descansaba 
ella ni podía dormir él. 
El no poder descansar 
hacía que durante el día 
estuviera adormilada y 

que incluso su carácter, 
muy alegre, su hubiera 
agriado.

“Lo probé todo. Me 
hicieron la prueba del 
sueño dos veces, seguí 
todas las pautas que me 
dieron: ponerme una pe-

lota debajo de la espalda 
para que el aire pasara 
mejor, tomar infusiones 
antes de dormir, cenar 
a la misma hora... Y 

muchas más cosas que 
he ido comprando que 
decían que iban bien 
para no roncar”. Nada 
le funcionó. Incluso los 
médicos le dijeron que 
no había nada que ha-
cer, porque su apnea del 
sueño no era lo suficien-

temente grave al no te-
ner otras enfermedades 
como hipertensión o so-
brepeso. Pero, para ella, 
sí era un problema grave. 
“No estaba bien. Tengo 
un trabajo duro, en un 
comedor en un colegio, 
pero me levantaba igual 
de cansada en vacacio-
nes. E incluso había días 
que no podía ni levantar-
me de la cama, no podía 
arrancar”.

Hasta que un día 
leyó el artículo que Àrea 
Besòs publicó el mes de 
mayo sobre la orthoap-
nea, un dispositivo de 
avance mandibular que 
se coloca en la boca 
del paciente que padece 
ronquidos y que ayuda 
a respirar mucho mejor 
al ampliar la entrada de 
aire al dormir. “Estaba 
en la Asociación de ve-
cinos y leí el artículo. 
Pensé que lo probaría, 
que sería mi último in-

tento para solucionar 
mi problema porque ya 
eran muchos años de 
intentarlo todo sin tener 
resultados”.

Desde el primer mo-
mento, la experiencia en 
Tot Dental fue satisfac-
toria. “La chica que me 
contestó por teléfono 
me dio tal confianza 
que no dudé en venir. 
Ya había llamado a otros 
centros y al explicar mi 
problema notaba como 
que no me hacían mu-
cho caso, pero aquí fue 
diferente”.

Después de dos vi-
sitas y de un estudio 
personalizado, Teresa 
pudo probar el dispositi-
vo. “Pensé que tardarían 
mucho en hacerlo, pero 
fue muy rápido. Desde 
la primera noche me ha 
ido genial. No he tenido 
ningún problema con él, 
todo lo contrario. Desde 
el primer momento no 

he roncado más, y lo 
noto durante el día”.

Teresa es una perso-
na feliz, alegre. “Mi esta-
do de ánimo ha cambiado 

por completo. Me siento 
mucho mejor, de ánimo y 
también físicamente, por-
que por fin descanso. No 
sé si tenía algo que ver 
con que me quedara sin 
respiración al dormir, pero 
ahora siento mi cuerpo 
como nuevo”.

Desde que ha proba-
do la orthoapnea, Teresa 
no se cansa de hablar de 
ello. Lleva en el móvil 
varias fotos del aparato 
y de ella llevándolo para 
poder explicárselo a todo 
el mundo. “Estoy encan-
tada de la vida, estoy 
doble de contenta”.

Fracisco, gerente de 
Tot Dental, confirma que 
todos los pacientes que 
han probado la orthoap-
nea han mejorado, no 
solo de su problema de 
ronquidos sino de otras 
enfermedades, como 
la sinusitis. “Lo que in-
tentamos con todos 
nuestros pacientes es 
conseguir que estén a 
gusto con nosotros, que 
se sientan como en casa 
y que se solucionen sus 
problemas. Con Teresa lo 
hemos conseguido, y la 
manera como lo transmi-
te es algo que nos llena 
de orgullo porque es 
todo un reconocimiento 
a nuestro trabajo”.

La doctora Zoraida 

Gamelo, que trató a Te-
resa, reconoce en ella los 
efectos beneficiosos de 
la orthoapnea. “Los pa-
cientes poco a poco tie-
nen una salud emocional 
y mental mucho mejor, y 
con ello una calidad de 
vida superior”.        

Hablamos con Teresa López, una paciente de Tot Dental de Sant Adrià que ha recuperado su vida gracias a la orthoapnea.

Salut dental

“La orthoapnea me ha dado 
la vida. Durante el día iba 
como un zombie, y ahora 
todo ha cambiado para 
mejor”. Teresa López

La Clínica Tot Dental 
ofrece el tratamiento de la 
orthoapnea para solucionar 
problemas relacionados con 

la apnea del sueño. 

Teresa López, con la directora de clínica Eva (izquierda) y la doctora Zoraida Gamelo, ortodoncista y estética facial. 

MS




